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عنوان دستور جلسه:
مشکلات واحدهای صنعتی در حوزه وزارت صنعت، معدن وتجارت -

عنوان خارج از دستور:

پیش از دستور:

چهلمین جلسه شورای گفتگوی دولت  بخش خصوصی استان قم بصورت مشترک با ستاد تسهیل و رفع موانع تولید  -
با حضور وزیر محترم صنعت، معدن و تجارت، استاندار محترم و نمایندگان مردم شریف قم در مجلس شورای 
اسلامی روز پنجشنبه ٢ بهمن ماه در سالن جلسات کرامت استانداری قم تشکیل گردید در این نشست که با حضور 
مدیران دستگاههای اجرایی و فعالان بخش خصوصی و تشکلهای تخصصی صنعتی معدنی کشاورزی تشکیل 

گردید.
در ابتدا رئیس جلسه استاندار محترم ضمن اعلام شاخص های توسعه در استان ویژگی های جلسات شورای گفتگوو  -
و ستاد تسهیل در استان قم را با معیارهای توسعه راهبردی استان همسو نامید و مطالب تحلیلی خود را بشرح زیر بیان 

نمود.
مشروح جلسه:

دستور جلسه: مشکلات واحدهای صنعتی در حوزه وزارت صنعت، معدن وتجارت -
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بیانات جناب آقای سرمست استاندار محترم: 
ویژگی های ممتاز استان قم برای سرمایه گذاری و توسعه بخصوص در دو سال اخیر بیش از پیش نمایان گردیده و 
مدیریت اقتصادی استان با برنامه های هدفمند و استراتژیهای مناسب در ظرفیت های قانونی تعریف شده فعالیت 
برجسته داشته است. استفاده از ظرفیت شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی، همچنین تشکیل جلسات ادواری 
و مرتب بصورت هفتگی تحت عنوان ستاد تسهیل و رفع موانع تولید و ستاد اقتصاد مقامتی و سایر جلسات مرتبط 
اقتصادی منجر به تصمیماتی گردیده که مولفه های توسعه را در پی داشته است احیاء طرحهای راکد و خروج 
طرحهای تملیکی از فرایند تملک بانکها یکی از مهمترین سیاستهای ما در استان بوده است. اعداد و ارقام و 
شاخصها که بخشی از آنها در این جلسه مطرح گردیده و بصورت گزارش ارائه خواهد شد همگی نشان دهنده 
حرکت در مسیر توسعه یافتگی استان می باشد. برنامه ریزی جهت اجرای همایش سرمایه گذاری برای سال ٩۸ 
انجام گردید اما بدلیل مشکلات ناشی از بحران قیمت بنزین در نیمه دوم سال ٩۸ موفق به اجرای فیزیکی این 
همایش در استان نبودیم لیکن انتشار طرحهای جاذب سرمایه گذاری که بالغ بر ۸٠ طرح می گردید و جذب برخی 
از این طرحها توسط بخش خصوصی نشان دهنده تاثیرات مثبت دبیرخانه همایش بوده است در این ارتباط تهیه بیش 
از ۷٠ مجوز بی نام برای انتشار عمومی و جذب حدود ٢٠ طرح در همین مدت اخیر بخشی از فرایند جذب سرمایه 

در استان محسوب می گردد.
جناب آقای ذوالنور نماینده محترم مجلس: 

در چارچوب اختیارات تفویض شده از سوی وزارتخانه ها مدیران استانی فعال و پاسخگو هستند اما هم اکنون در 
بخش اقتصاد ما وارث دردهای مزمن از گذشته تا کنون هستیم آنجایی که دولت باید حضور داشته باشد نیست و 
بعکس در مواردی که نباید باشد حضور داردبعنوان مثال معادن واگذار شده بجای سپردن بدست متخصصین معدنی 

در دست نور چشمی ها و افراد وابسته به حاکمیت است.
و در مقابل گفته می شود ژئوفیزیک هوایی در استان قم انجام شده اما چرا دولت دخالت نمی کند و مشکل محیط 
زیست و منابع طبیعی که با متقاضیان درگیر می شوند آنها را رفع رجوع کند؟ آیا مناسب است دولت محل و 

مناطقی را فریز کند برای ١٠ سال و مردم را از ارزش افزوده آن محروم سازد؟ و معادن بدون برداشت راکد بمانند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود دیپلماسی تجاری را در کشور معیوب و ناقص توصیف کرد و اظهار داشت 
آیا در این موقعیت حساس ما فقط ٥ رایزن بازرگانی باید داشته باشیم و فعالان اقتصادی ما در اکثر کشورها بی 

پشتبان و سرگردان باشند. پس جایگاه دولت کجاست؟
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آخرین مطلب ایشان مربوط به اقدامات بنگاه داری توسط بانکها و رقیب شدن آنها برای بخش خصوصی بود که با 
فرصت طلبی بانکها موجبات کاهش نقش بخش خصوصی را فراهم ساخته است دولت و سازمانهای مرتبط با او بر 
اساس تجربه اثبات شده است که نه تاجر خوبی هستند و نه صنعتگر مناسبی. لذا توصیه می شود اولاً مباحث کلان 
کشور در بخش صنعت، معدن و تجارت توسط وزیر صمت پیگیری و حل گردد ثانیاً در منطقه قم ظرفیتهای مناسب 
شناسایی و عناوین اولویت دار مشخص و متقاضیان بخشها مورد حمایت قرار گیرند مباحث بیمه  و مالیات و 

سازمانهای مسئول خدمات زیر بنایی هم از سوی صنعتگران عنوان گردیده که قابل تامل است.
جناب آقای خاکی ریاست اتاق بازرگانی:

یکی از مهمترین مباحث در مسیر توسعه اقتصادی استان تفویض اختیار مناسب به مدیران استانی است زیرا در روند 
اجرایی نامه ها و مدارک ارسالی بتهران در پیچ و خم بوروکراسی قرار گرفته و بدلیل عدم آشنایی با کارآفرینان 
استانی برخوردها مناسب نیست. علاه بر آن مباحث بانک مرکزی و انتشار نامه های پی در پی برای مواخذه 
کارآفرینان از جمله بحث ابطال و تعلیق کارت بازرگانی که البته اخیراً تا حدودی مدارا می گردد و همچنین بحث 
تعیین نیاز به مواد اولیه که در وزارت صمت با ایجاد نسبتی دو سال اخیر صورت می گیرد و واحدهایی که توسعه 
داده و یا قبلاً در بازاریابی محصول مشکل داشته اما اخیراً فضای بهتری برای آنها فراهم گردیده است مورد 
محرومیت قرار می گیرند از مقام عالی وزارت انتظار میرود در حل مسائل فوق بخش تولید را حمایت کنند. بدین 

مفهوم که ظرفیت فعلی واحدها برای تامین مواد اولیه ملاک عمل باشد.
جناب آقای زاکانی نماینده محترم مجلس: 

شهر قم در هر سه بخش صنعت، معدن و تجارت که وزیر محترم مسئولیت آنرا بعهده دارند دارای مزیت نسبی است 
که می توان در سه مورد توسعه و سازگاری مناسب بوجود آورد. وقتی با انجمن سرمایه گذاران قمی در مرکز 
جلسه گذاشته می شود اخبار تلخ و سختی را میشنویم از جمله خروج مبالغی فراتر از ٢٠٠٠ میلیارد تومان که توسط 
سیستم بانکی- بویژه بانک خصوصی- از استان خارج شده اند که ٤۸ درصد منابع بانکهای خصوصی و حدود ٢٠ 
درصد منابع بخش دولتی در حالیکه قم ظرفیت بالا برای جذب این منابع در پروژه های راهبردی دارد از استان 
خارج می شود و یا سیستم جذب سرمایه گذاری در قمی های ساکن خارج از کشور که بدنبال انتخاب پروژه 

متناسب با منابع مالی خود هستند اما سرگردان بین دستگاههای اجرایی رها شده اند.
درخصوص نمایشگاه فرش استان که در جلسات  از جمله این جلسه مطرح و پیشنهاد گردید بنظر می رسد اولویت 
واگذاری به بخش خصوصی و تخصصی موضوع یعنی تولیدکنندگان و صادرکنندگان فرش باشد و انتظار میرود 
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وزیر محترم عنایت لازم را داشته و دستورات مناسب صادر نمایند و حتی ارائه تسهیلات از سوی دولت که همراه با 
یارانه باشد برای خلق ثروت ضرورت تام دارد تا این صنعت/ هنر که با فرهنگ قم پیوستگی دارد حفظ گردد. 

وزارت صمت باید نقش محوری خود را در این رابطه بازیابد.
جناب آقای سرمست استاندار قم: 

در برخی از اظهار نظرات راجع به خروج سرمایه گذار از استان به استانهای دیگر بایستی گفت این موضوع یک امر 
طبیعی است و از آن سو هم سرمایه گذاران سایر استانها در قم ورود پیدا می کنند. البته جای گلایه دارد که 
بانکهای خصوصی منابع مالی قم را جمع نموده و در جای دیگر بکار میبرند و کارآفرینان استانی بیشتر از بانکهای 

دولتی و آورده های خود استفاده می کند که باید برای آن چاره اندیشی کرد.
جناب آقای سیجانی رئیس سازمان صمت: 

در خصوص تسهیلات به واحدهای صنعتی از منابع تبصره ای و صندوق توسعه ملی و منابع داخلی بانکها در دو سال 
اخیر فعالیتهای چشمگیری انجام شده و مکان استان در بین سایر استانها ارتقاء یافته است و در اکثر شاخصها از نظر 

حمایتهای دولتی در ٥ استان اول کشور قرار گرفته ایم.
جلسات مرتب ستاد تسهیل و بازدیدهای میدانی استاندار محترم و تیم اقتصادی وی از واحدها و شهرک های 
صنعتی قابل تقدیر است و موجب انگیزه برای واحدهای صنعتی شده است. سپس هر یک از نمایندگان تشکلهای 

اقتصادی استان نقطه نظران خود را اعلام نمودند و در پایان مقام عالی وزارت صمت چنین اظهار نمود: 
جناب آقای رزم حسینی وزیر محترم صمت: 

با سپاس از خداوند که فرصت دیدار با شما مدیران دولتی، و تشکلهای صنعتی و کارآفرینان بنگاههای اقتصادی را 
فراهم نمود امروز در شرایط کرونایی و تحریم قرار داریم که به لطف خدا و مقاومتهای اثر بخش مردم توانسته ایم 
بر این اقدام ظالمانه مسلط شده و از بحرانهایی که احتمال وجود آنها بالا بود عبور کنیم. در اینجا ناگریزم به برخی 

اعداد و ارقام اشاره کنم تا وضعیت امروزمان شفاف بیان گردد: 
در ٩ ماهه سال جاری رشدی معادل ٩ درصد را تجربه کرده ایم و در برخی موارد با این محدودیتها آمار حیرت  -١
انگیز است ٤٣ درصد در لوازم خانگی، ٥١ درصد در آلمینیوم، ١٥ درصد در سیمان و ٢٣ درصد تولید خودروی 

سواری نمونه هایی از آن رشد تلقی می شوند.
هر چند بخش خدمات و گردشگری بدلایل شیوع کرونا آسیب های جدی دید اما در بخش صنعت ضریب اشتغال  -٢

شاهد رشد بود و شیب منحنی دائماً به سمت مثبت در حرکت است.
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میزان صادرات علیرغم کاهش در ۶ ماهه اول بسرعت در حال جایگزینی و افزایش است و انتظار میرود از پایان  -٣
سال تراز تجاری ( صادرات به نسبت واردات) کاملاً بنفع صادرات تغییر یابد.

مصوبه ١۷۷ ستاد مرکزی با حضور وزرای اقتصادی و بانک مرکزی گشایش جدیدی ایجاد کرده بدین مفهوم که  -٤
صادرکنندگان تولیدی می توانند معادل نیاز خود به مواد اولیه از کوتاژهای صادراتی بهره مند شوند و یا به دیگران 
( تولیدیها) ارائه دهند همچنین برای رفع تعهدات ارزی صادرکنندگان سال ٩۷ تصمیم گرفته شده که در صورت 

تصویب سایر اعضاء مقررات سال ٩۸ به سال ٩۷ تعمیم داده شود.
در خصوص اختیارات به استانها، از آنجا که وزیر در مقابل مجلس پاسخگوست لذا اختیارات تا حدود زیادی  -٥
متمرکز شده است اما چناچه استان نیاز به اختیارات دارد سازو کاری تهیه شود که بتوانند مسئولیت تصمیم گیری 
های خود را بعهده بگیرند آنگاه ما آمادگی داریم این اختیارات را واگزار کنیم البته مواردی نظیر آنچه رئیس اتاق 
بازرگانی اشاره نمودند در جهت تکمیل ظرفیت واحدها و تامین مواد اولیه در تهران بحث خواهیم کرد و تصمیم 

گیری خواهد شد تا میانگین اعلام شده تغییر یابد.
د رخصوص تنظیم بازار و مواردی که پیرامون تصمیمات آن مطرح می باشد به وزارتخانه منعکس گردد تا در  -۶

دستور کار ستاد تنظیم بازار قرار گیرد.
در خصوص معادن و شورای معادن و بحث استعلام از منابع طبیعی برای آزاد کردن عرصه های معدنی یک موضوع  -۷

قابل پیگیری است که انجام خواهد شد 
در خصوص نمایشگاه بین المللی فرش استان از سازمان توسعه تجارت درخواست می گردد موضوع را مورد  -۸

بررسی و با اولویت تامین انتظارات و خواسته های استان منطبق بر قانون واگذاری اقدام گردد.
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مصوبات استانی

مصوبات استانی

تصمیمات عنوان دستور ردیف

هماهنگی با بانک مرکزی جهت تعمیم شیوه بازگشت ارز صادرکنندگان 
سال ٩۸ به متعهدین بازگشت ارز در سال ٩۷

مشکلات واحدهای صنعتی در حوزه وزارت 
صنعت، معدن وتجارت

۱

اولویت دادن به بخش خصوصی در حوزه فرش دستباف در فرایند مزایده 
نمایشگاه صنایع فرش استان ( ماده ٢٤) از سوی سازمان صمت و سازمان 

برنامه و ارائه تسهیلات لازم

مشکلات واحدهای صنعتی در حوزه وزارت 
صنعت، معدن وتجارت

۲

پیگیری تا حصول نتیجه سازمان صمت از سازمان توسعه تجارت برای 
جلوگیری از تعلیق کارتهای بازرگانی و دریافت مجوز تمدید کارتهای 

قبلی

مشکلات واحدهای صنعتی در حوزه وزارت 
صنعت، معدن وتجارت

۳

پیگیری دریافت منابع یارانه ای و کمکهای حمایتی سازمان توسعه 
تجارت ایران در تکمیل نمایشگاه بین المللی استان از سوی سازمان 

صمت

مشکلات واحدهای صنعتی در حوزه وزارت 
صنعت، معدن وتجارت ۴

پیگیری و ارائه گزارش موانع موجود در پاسخ به استعلام های عرصه منابع 
معدنی استان از اداره کل منابع طبیعی توسط سازمان صمت

مشکلات واحدهای صنعتی در حوزه وزارت 
صنعت، معدن وتجارت ۵
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مصوبات ملی:

مصوبات ملی

تصمیمات عنوان دستور ردیف

بازنگری میزان تخصیص مواد اولیه به واحدهای صنعتی که برابر 
بخشنامه های جاری بر اساس میانگین دو سال اخیر است و تفویض 

اختیار به استان جهت تصمیم گیری معادل ظرفیت عملی واحدها

مشکلات واحدهای صنعتی در حوزه 
وزارت صنعت، معدن وتجارت ۱

بررسی اختیارات مدیران استانی در ستاد وزارت صمت و افزایش آن 
در سطوح مختلف صنعت و معدن ( بویژه شورای معادن)

مشکلات واحدهای صنعتی در حوزه وزارت 
صنعت، معدن وتجارت ۲


